
Abstract: The myth of Areïthoos the Clubman (Korynetes), killed by Lykourgos, told in simple form by Homer, 

was developed in later Greek literature, and linked to Arkadia by identifying Lykourgos with the son of Aleos, 
king of Tegea. All later versions seem to have developed from the Homeric account, but sometimes in divergent 
forms that disagreed with each other. Interest in the myth led to cult in Arkadia. At the Moleia Lykourgos was 

honoured and Areïthoos’ death remembered. The name of the sanctuary Korynition was evidently derived from 
Korynitas (Arkadian form of Korynetes), and there Areïthoos was presumably the object of cult developed 
from a different version of the myth. Neither the Moleia nor the Korynition can be located at any particular 

place in Arkadia: Pausanias mentions a claim that Areïthoos was killed in Mantinean territory, but without 
conviction, and another tradition put the death of Areïthoos at a place called Molychion. 

Résumé : Le mythe d’Areïthoos, l’homme à la massue (Korynetes) tué par Lycurgue, raconté sous une forme 

simple par Homère, a été développé dans la littérature grecque ultérieure et lié à l’Arcadie en identifiant 
Lycurgue au fils d’Aléos, roi de Tégée. Toutes les versions ultérieures semblent trouver leur source dans le récit 
homérique, mais parfois sous des formes qui ne s’accordent pas entre elles. L’intérêt pour le mythe a donné lieu 
à un culte en Arcadie. Lors de la célébration des Moleia, Lycurgue était honoré et la mort d’Areïthoos, 

commémorée. Le nom du sanctuaire Korynition était manifestement dérivé de Korynitas (forme arcadienne 
de Korynetes), et Areïthoos y était vraisemblablement l’objet d’un culte développé à partir d’une version 
différente du mythe. Ni la fête des Moleia ni le Korynition ne peuvent être localisés en un lieu particulier 

d’Arcadie : Pausanias évoque la rumeur selon laquelle Areïthoos aurait été tué en territoire mantinéen, mais 
sans conviction, et une autre tradition situe la mort d’Areïthoos en un lieu appelé Molychion. 


